
اقتصادی 6

 ۸۰۰ واحد مسکن محرومان در هرمزگان 
به بهره برداری رسید

صدور مجوز نخستین تاکسی هوایی در 
فرودگاه بین المللی پیام

گروه اقتصادی - ۸۰۰ واحد مسکن محرومان هرمزگان در ارتباط تصویری 
با محمدباقر نوبخت معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور 
به بهره برداری رســید. مدیرکل بیناد مســکن هرمزگان در این خصوص گفت: 
برای ساخت این واحدها تسهیلات ۵۰ میلیون تومانی با سود ۴ درصد در اختیار 
متقاضایان قرار داده شد و ۳۰ میلیون نیز به صورت کمک بلاعوض پرداخت شد. 
نــوری زاده افــزود: زیربنای این واحدها بین ۴۵ تا ۷۰ متر مربع و مجموع هزینه 
ساخت این واحدها، ۸ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان بوده است. وی اضافه کرد: این 
واحدها بخشی از طرح ساخت ۳ هزار واحد مسکن محرومان در هرمزگان بود که 
از سال قبل آغاز شده و واحدهای باقی مانده تا دو ماه آینده به بهره برداری می رسد. 
وی با اشاره به اینکه از سال ۸۴ تاکنون در استان ۱۰۷ هزار واحد مسکونی مقاوم 
سازی شده است گفت: این شمار ۸۶ هزار واحد با کمک دولت و ۲۰ هزار واحد 
مردمی مقام سازی شدند. مدیرکل بیناد مسکن هرمزگان بیان کرد: در استان ۱۸۶ 

هزار واحد مسکن روستایی وجود دارد که ۵۷ درصد مقاوم سازی شده است.

گــروه اقتصادی - مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی 
پیام از صادر شدن نخستین مجوز تاکسی هوایی خبر داد. نادر ثناگو مطلق مدیر 
عامل منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام در پســت اینستاگرام خود 
از صدور نخستین مجوز تاکسی هوایی تحت عنوان تاکسی هوایی البرز توسط 
بخش خصوصی مســتقر در این منطقه خبر داد، افزود: یکی از برنامه هایی که به 
صورت جدی در این فرودگاه از یک ســال پیش تا کنون در حال پیگیری بوده 
راه اندازی تاکسی و آمبولانس هوایی بوده که با توجه به ظرفیت های پیام مجوز 
تاکسی هوایی توسط بخش خصوصی از سازمان هواپیمایی کشوری گرفته شده 
است. او اضافه کرد: با شروع فعالیت تاکسی هوایی البرز در فرودگاه بین المللی پیام 
در آینده نزدیک امکان برقراری پرواز و جابه جایی مسافران به تمام فرودگاه های 
کشور به خصوص فرودگاه هایی که خدمات دهی پروازی زیادی در آن ها صورت 
نمی گیرد، امکان پذیر خواهد بود. ثناگو مطلق تصریح کرد: با توجه به سیاست های 
کلی توسعه حمل و نقل هوایی کشور ایجاد بستر مناسب برای این مهم در دستور 
کار وزارت راه و شهرسازی بوده که با صدور مجوز فعالیت تاکسی هوایی البرز 

یک قدم بزرگ برای پیشبرد این هدف برداشته شد.

گروه اقتصادی - طرح» صیانت 
از حقوق کاربران فضای مجازی« بحث 
داغی است که چند روزی می شود بین 
عموم مردم جا خوش کرده و دلهره های 
زیادی را برای عده ای از کاسبان فضای 

مجازی ایجاد کرده است.
طی تقاضای عده ای از نمایندگان 
مجلس طرحی به نام »صیانت از حقوق 
کاربران در فضای مجازی و ساماندهی 
پیام رســان های اجتماعی« در مجلس 
مطرح شــد و در صحن علنی مصوب 
شد و در نهایت به کمیسیون تخصصی 

ارجاع داده شد.
این طرح برای حمایت و ارتقای 
پلتفرم  ها و پیامرسان های ایرانی، صیانت 
از حقــوق کاربران در فضای مجازی و 
کمتر شــدن وابستگی ما به پلتفرم های 
خارجی به مجلس رفت تا از اطلاعات 
شخصی کاربران که هر چند وقت یکبار 
توسط یکی از پلتفرم های خارجی فاش 

می شود، جلوگیری کند.
این طرح حاکی از آن اســت که 

پلتفرم ها، نرم افزارها، مســیریاب ها، 
پیامرســان ها و... که در ایران ســاخته 
نشده اند طبق شرایطی محدود یا مسدود 
شــوند تا هم از حریم کاربران حفاظت 
شود و هم سازندگان پلتفرم های ایرانی 
دست به کار شوند. البته »محدودیت«، 
حرفیست که نمایندگان مخالف طرح 
صیانت از حقــوق کاربران در مجلس 

مطرح کردند.
این در حالیست که نظر نمایندگان 
موافق این طرح چیز دیگری اســت. به 
عنوان مثال محمدنقی نقدعلی نماینده 
مجلس شورای اسلامی موافقت خود 
را درباره این طرح مطرح کرده و گفت: 
هیچ یک از مفاد "طرح صیانت از فضای 
مجازی" در باره بســتن اینستاگرام و 
واتســاپ و حتی تحمیل شــبکه های 
مجازی داخلی نیســت بلکه هدف آن 
ســاماندهی کســب و کارهای آنلاین 
و دفاع از حقوق قانونی مشــتریان این 

دست از مشاغل است.
او ادامه داد: با ســاماندهی کسب 

و کارهــای آنلاین، جلوی ســرقت 
محصولات تولید شده فعالان اقتصادی 
را خواهیــم گرفت. ما بدنبــال اتخاذ 
تدابیری هســتیم تا دیگر تفاوتی بین 
کســب و کارهای حقیقــی و مجازی 
نباشد و کاسبان اینترنتی از قدرت فضای 
مجازی سوء استفاده نکنند و حقوق تمام 
شاغلان عرصه حقیقی و مجازی یکسان 

باشد.
اجــرای طــرح صیانت از 

حقوق کاربران 
کارشناســان معتقدند؛ مهم ترین 
قســمت ایــن طرح، به کســب و کار 
های مجازی مرتبط می شــود. آن هایی 
که ســال ها برای جلب اعتماد کاربران 
تــلاش کردند و حالا فــروش خوبی 
دارند. اگر این طرح بخواهد محدودیت 
ایجاد کند، بسیاری از مشاغل آنلاین از 
بیــن می روند و در نتیجه جمع دیگری 
به جمع بیکاران کشور اضافه می شود. 
امــا اگر اعمال محدودیت نکند و فقط 
برای حفاظت طرح شده باشد می تواند 

کمک بزرگی باشــد. به همین منظور با 
رضا الفت نســب عضو هیئت مدیره 
اتحادیه کسب و کارهای مجازی گفت 

و گو کردیم.
مخالــف خدمــات بومــی 

اینترنتی نیستیم
رضــا الفت نســب عضو هیئت 
مدیره اتحادیه کسب و کارهای مجازی 
درباره  طرح صیانت از حقوق کاربران 
در فضای مجازی گفــت: این طرح به 
کسب و کار های اینترنتی به خصوص 
کسب و کار های کوچک اینستاگرامی 
می تواند ضربه بزند. این چگونه اتفاق 
میافتد؟! در بند هایی آمده که پلتفرم های 
خارجی یا ایرانی باید در سامانه ای ثبت 
نــام کنند و مجوز بگیرند و بعد نماینده 
در کشــور معرفی کننــد. اگر نیامدند 
براساس یک سری اقدامات، اگر کسب 
و کار خاصی باشــد بر اساس الزامات 
بــه آن وقت داده می شــود، اگر باز هم 
نیامد مســدود می شود یا پهنای باند آن 
را کــم می کنند که کمتر بتواند کار کند. 
این پلتفرم ها می توانند اینســتاگرام یا 
واتساپ یا گوگل یا... باشد.او ادامه داد: 
اگر اینستاگرام با این شرایط محدود یا 
مسدود شود، کسب وکار های اینترنتی 
موجود در آن از بین خواهد رفت. همه 
می گویند فیلتر نمی کنیم، زیرا اصلا نیاز 
به اینکار نیست با این موضوعی که در 
ایــن طرح وجود دارد شــما می توانید 
پهنای باند را کم کنید. ما با اینکه خدمات 
پایه کاربردی بومی داشته باشیم مخالف 
نیســتیم، در بند ۴ این طرح هم یک بند 
حمایتی وجود دارد که ما با آن موافقیم 
باید هم حمایت و فرهنگســازی شود. 
ما حتــی گاهی می گوییم در این مدت 
طولانــی چرا ما پلتفــرم خیلی خوب 
نداشــتیم. اگر هم داشــتیم از بین رفته 

است.
کاســبان فضــای مجازی 

متضرر می شوند؟
الفت نســب درباره ادامه بند های 
طرح صیانت از حقوق کاربران فضای 
مجازی گفت: کســی بیاید یک چیزی 
شبیه گوگل را بســازد و اگر نتوانست 
وزارت ارتباطــات را موظف می کنیم، 
ظرف ۸ ماه چنین چیزی را تولید کنیم. 
مگر چنین چیزی امکان دارد! در گوگل 
یک چیــزی حدود بیش از ۲ میلیارد و 

۵۰۰ میلیون کد نوشــته شده آنوقت ما 
می خواهیم ۳ ماهه آن را بســازیم؟! ما 
با حکمرانــی در فضای مجازی کاملا 
موافقیم، اما باید شرایط را در نظر بگیریم. 
وضعیت اقتصــادی را در نظر بگیریم 
بســیاری از مردم از این راه کسب و کار 
می کنند و امرار معاش می کنند، اینکار 
صیانت کاربر نیست و ضرر زیادی برای 

اقتصاد کشور به همراه دارد.
کســب و کارهــای  کوچک 

بیشترین آسیب را می بینند
عضو هیئت مدیره اتحادیه کسب 
وکار های مجازی با اشاره به ضرر نهایی 
اجرای این طرح به کســب و کار های 
اینترنتــی توضیح داد: هــر چقدر ما به 
ســمت محدود ســازی در زمانی که 
بستر های لازم را فراهم نکردیم، برویم، 
در ایــن میان افرادی که در بســتر های 
شبکه اجتماعی در حال فعالیت و امرار 
معاش هستند، ضربه اصلی و نهایی را 
می خورند. در واقع بستر های داخلی ما 
فعلا شــرایط این را ندارند که بخواهد 

شبکه اجتماعی که ساخت ایران نیست 
را از دسترس خارج کند. هر چقدر هم 
که ما در این شرایط محدود سازی کنیم، 
فروشنده ما آسیب می بیند.او ادامه داد: 
ما باید با یک سیاست مشخص و با دید 
حمایتی به کســب و کار های اینترنتی 
نگاه کرد. می خواهیم پیامرســان های 
داخلــی حمایت کنیم، اما حتما باید به 
زیرســاخت ها هم توجه داشته باشیم. 
مثلا در مســیریاب خارجــی ویز در 
اوایل عملکرد خوبی داشــت و همه از 
آن استفاده می کردند، اما با گذشت زمان 
مســیریاب های ایرانی نیز در کنار این 
مسیریاب ها شروع به فعالیت کردند و 
حتی در برخی اوقات از خارجی آن ها 
نیز عملکرد بهتری داشتند. در واقع این 
تفاوت ها باعث پیشــرفت سازندگان 

پلتفرم های ایرانی شد.
 ممنوعیت باعــث جذاب تر 
شدن پلتفرم های خارجی می شود

نسیم توکلی کار آفرین درباره این 

ســوال که تاثیر اجرای طرح صیانت از 
حقوق کاربران چه تاثیری بر کســب و 
کار هــای اینترنتی دارد؟ گفت: آن طور 
که تا اینجا  اطلاعات منتشــر شــده، 
برنامه فوق الذکر به دنبال محدود کردن 
تکنولــوژی و اســتفاده از پلتفرم های 
جهانی اســت. گفته می شــود طرح 
نمایندگان مجلس به دنبال آن است که 
در مورد شبکه های مجازی، موتور های 
جستجو، سرویس های ارزش افزوده و 
مواردی از این دست محدودیت هایی 
اعمال شــود. این مسئله در کوتاه مدت 
و میان مدت مشــکلات فراوانی برای 
فعــالان اقتصادی و کســب وکار های 

اینترنتی به وجود می آورد.
او ادامــه داد: عــلاوه بر مســائل 
فنی که بســیاری از کســب  و کار های 
اینترنتی ایران با آن درگیر خواهند شــد 
و همچون موارد مشــابه امکان تامین 
از ســرویس دهنده های داخلی وجود 
ندارد. به عبــارت دیگر، خدمات فنی 
مبتنی بر بهینه سازی و بهبود کیفیت ارائه 

فروشگاه ها، شــرکت ها، راهکار های 
ارتباطــی و مدیریتــی از بین می رود و 
بــرای مدت نامعلومی آن ها را از امکان 

فعالیت محروم می کند.
طرح صیانت از حقوق کاربران

وی افزود: به علاوه تجربه نشــان 
داده اســت که ایجــاد محدودیت در 
شــبکه های اجتماعی تاثیری در میزان 
استفاده مردم و کاربران ندارد. اتفاقی که 
در پیام رسان تلگرام افتاد و نتوانست از 
کارایی و محبوبیت آن در میان ایرانیان 
بکاهــد. نمی توان در عصر ارتباطات با 
تکنولوژی برخورد دســتوری کرد، اما 
می توان با آن همراه شــد و براســاس 
گزاره های مد نظر هر جامعه آن را بهینه 
سازی نمود. ممنوعیت جامعه را بیشتر 
به آشــنایی و اســتفاده از هر خدماتی 
جلب می کند. توکلی معتقد اســت؛ در 
مجموع، اجرای این طرح سبب از بین 
رفتن کسب  و کار های کوچک محدود 
بر استفاده از یک پلتفرم مثل اینستاگرام 

و کاهش شدید تقاضا در وبسایت های 
ارائــه دهنده خدمــات، محصولات، 

نرم افزار و... خواهد شد.
وی گفت: همچنین انگیزه فعالان، 
ســرمایه گذاران و جوانان متخصص 
اینترنت را در پی بسته شدن دریچه ای 
جدیــد و راه افتادن محدودیتی تازه به 

میزان بسیار زیادی کاهش خواهد داد.
مشــکلات اقتصادی حاصل 
از اجرای  طرح صیانت از حقوق 

کاربران 
توکلی در رابطه با تبعات منفی که 
اجرای صیانت از حقوق کاربران فضای 
مجازی برای اقتصاد کشــور به همراه 
می آورد توضیح داد: کســب  و کار های 
اینترنتی در ســال های اخیر آثار مثبتی 
همچون: افزایش اشــتغال، گستردگی 
فروش محصولات و مشتریان، هزینه 
کمتــر راه اندازی کســب و کار، ایجاد 
تنوع شــغلی، جذب فارغ التحصیلان 
دانشگاهی، افزایش اقبال به برندسازی، 
تبلیغات گسترده، تغییر سبک زندگی 

مردم، رونق کسب وکار خانگی و... در 
اقتصاد ایران داشته است.

او ادامــه داد: بدون شــک ایجاد 
محدودیت در این مسیر و از بین رفتن 
امکان ارائه خدمات اســتاندارد سبب 
کاهش علاقه مشــتریان به استفاده از 
خدمات در سطح خرد و در سطح کلان 
افزایش جمعیــت جویای کار، خروج 
ارز بیشــتر برای دریافــت خدمات از 
خارج ایران، مهاجرت بیشتر جمعیت 
دانشــگاهی و حتــی رکود کســب  و 

کار های سنتی خواهد شد.
در نظر داشــته باشیم که بسیاری 
از کســب  و کار های سنتی موجود در 
بازار و حجره های قدیمی نیز اجناس و 
محصولات خود را از طریق کارگزارانی 
که توانسته اند بستر های فروش آنلاین را 
با اعتماد سازی و ایجاد برند بسازند، به 
فروش می رسانند؛ بنابراین از میان رفتن 
دریچه کسب  و کار های اینترنتی و ایجاد 
محدودیت در فعالیت آن ها و شبکه های 

اجتماعــی بر بخش هــای مختلفی از 
اقتصــاد ایران در واقــع از تولیدکننده 
تــا چرخه تامین و فروشــندگان خرد 
تاثیر منفی می گذارد و می تواند تبعات 

اجتماعی خطرناکی نیز داشته باشد.
 کســب و کار های اینترنتی 

باید از نو شروع کنند
فریــده شــایان مدیــر یکی از 
فروشــگاه های آنلاین در اینستاگرام 
گفــت: اگر چنین طرحی اجرا شــود 
به شــخصه من در زندگی خود دچار 
مشکل می شــوم. اکثر ما از مشکلات 
اقتصادی به فضای مجازی روی آوردیم 
و در آنجا کســب و کار راه انداختیم و 
گرنه ما هم می توانســتیم مغازه اجاره 
کنیم و مالیــات بدهیم و  دچار فضای 
مجازی هم نباشیم.اما مشکل اصلی ما 
وضعیت اقتصادی است. اگر این فضا 
قطع بشــود مدت زمــان زیادی طول 
خواهد کشــید تا ما دوباره فالور هایی 
پیداکنیم تا به ما اعتماد کنند و اجناسمان 
را خریداری کنند. اعتماد کردن مردم که 
طی چند ســال برای ما به وجود آمده و 
ما سختی زیادی کشیدیم که همه این ها 
در یک شب به باد می رود. باید شرایط 
ماهم در نظر گرفته شود همه ما باید در 
پلتفرم های جدید از نو شــروع کنیم آن 
هم اگر در ســاخت پلتفرم های جدید 
ایرادی نباشد تا دوباره همه چیز از بین 

برود و پاک شود.
 طــرح صیانــت از حقوق 

کاربران 
در پایــان، باید به اظهار نظر اخیر 
رئیس مجلس شورای اسلامی نیز اشاره 
کــرد که به کســب و کارها این نوید را 
داد که نرم افزارهایی نظیر اینستاگرام و 
واتساپ فعلا قطع نخواهند شد. او در 

این یادداشت چنین می نویسد.
مباحــث مختلفــی پیرامون این 
طرح در حال بررســی و مطرح شدن 
است. چه بسا مناظرات و اظهار نظرات 
کارشناســان زبده بتواند مسیر را برای 
پیشرفت اینترنت بومی و همگام سازی 
با دنیا هموار کند و همچنین جایگاه ایران 
را در فضای بین المللی بدون خدشه با 
استفاده های کلان از اینترنت بین المللی 
محکم تر کند. بایــد منتظر ماند و دید 
تصمیمات نهایی تا چه میزان کاربردی 

است؟

طــی تقاضای عــده ای از نمایندگان مجلس طرحــی به نام »صیانــت از حقوق کاربران 
در فضای مجــازی و ســاماندهی پیام رســان های اجتماعی« در مجلــس مطرح شــد و 
در صحــن علنی مصــوب شــد و در نهایت به کمیســیون تخصصی ارجاع داده شــد.

سبزي ماركت   
ريحون 

سبزي خوردن، خورشتي، آش و....
پیاز داغ ، سیر داغ ، بادمجان سرخ شده ، کبابي و....

انواع سبزیجات خشك 

انواع شوري و ترشیجات 
انواع فرنگي جات 

انواع آبمیوه و آبغوره هاي تازه با کیفیت عالي

 انواع سبزیجات تازه آماده طبخ

همراه با پيك رايگان
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سرنوشت کسب و کارهای مجازی 
بعد از اجرای طرح صیانت از 

حقوق کاربران!
طرح صیانت از حقوق کاربران فضای مجازی، دغدغه این روزهای کسب و کارهای این فضا شده است.

گروه اقتصادی - در شــرایطی 
کــه بیش از یک ماه از گرانفروشــی 
بلیــت هواپیما از ســوی ایرلاین ها 
می گذرد، بارها و بارها جلسه شورای 
عالی هواپیمایی کشــوری به تعویق 
افتاده و مشخص نیست چرا تکلیف 

این افزایش قیمت روشن نمی شود؟
شرکت های هواپیمایی از ابتدای 
تیر ماه ســال جاری بدون داشــتن 
مصوبــه ای اقدام بــه افزایش قیمت 
بلیت هواپیما در مســیرهای داخلی 

تــا حدود ۳۰ درصد کردند و تا کنون 
توضیحی بابت ایــن افزایش قیمت 
نیز نداده اند. از ســوی دیگر با وجود 
اظهارات و هشــدارهای مســئولان 
وزارت راه وشهرســازی و سازمان 
هواپیمایی کشــوری، تــا کنون هیچ 
برخوردی با شرکت های هواپیمایی 
نشــده و قیمت بلیت هواپیما به نرخ 

مصوب سابقش نیز برنگشت.
اتفــاق دیگری که رخ داد اینکه 
از همــان هفته هــای نخســت این 

افزایــش قیمت، به گفته مســئولان 
ســازمان هواپیمایی کشــوری قرار 
اســت به زودی جلسه شورای عالی 
هواپیمایی کشوری برگزار و تکلیف 
قیمت بلیت هواپیما روشــن شود اما 
هــر روز به روزی دیگر و هر هفته به 
هفته دیگر موکول شد و تا کنون هیچ 
کدام از مسئولان دلیل به تعویق افتادن 

جلسات متعدد هماهنگ شده شورای 
عالی هواپیمایی کشوری را توضیح 

نداده اند.
آخرین بار قرار بود چهارشــنبه 
هفته گذشــته این جلسه برگزار شود 
اما دوبــاره به تعویق افتــاد. محمد 
حسن ذیبخش - سخنگوی سازمان 
هواپیمایــی کشــوری - در این باره 

گفته بود: روز چهارشنبه )ششم مرداد 
ماه( جلســه شواری عالی هواپیمایی 
کشــوری با حضــور وزیــر راه و 
شهرسازی و نمایندگان شرکت های 
هواپیمایی برگــزار و درباره قیمت 
بلیت هواپیما تعیین تکلیف خواهد 

شد.
وی افزود: در جلسه مقرر شده 

تا آنالیز قیمت از ســوی ایرلاین های 
داخلی ارائه شود و در این جلسه مورد 
بررسی قرار گیرد. سپس هزینه های 
مورد ادعای شرکت های هواپیمایی و 
درخواست های آن ها ارزیابی شود و 
آن هــا بتوانند از دلایل افزایش قیمتی 

که داده اند، دفاع کنند.
سخنگوی ســازمان هواپیمایی 

کشــوری دربــاره تعییــن تکلیف 
ایرلاین هایی که قیمت بلیت هواپیما 
را بدون داشتن مجوز افزایش دادند، 
تصریح کرد: با آن هایی که نرخ بلیت 
هواپیما را بــالا بردند قطعا برخورد 
خواهــد شــد و ایرلاین ها همچنین 
باید مابه التفــاوت این قیمت ها را با 
نرخ مصوب ســال گذشته، به مردم 

بازگردانند.
این اظهــارات در حالی مطرح 
شــده که مجدادا این جلسه لغو شد 

اما تاکنون کسی در این باره توضیحی 
نــداده که چرا دوباره به تعویق افتاد و 
مردم منتظرند تا ببینند جلسه شورای 
عالــی هواپیمایی کی برگزار خواهد 
شــد و آیا ســناریوی تکراری سال 
گذشته که باعث افزایش قیمت بلیت 
هواپیما در آبان ماه ســال ۱۳۹۹ شد،  
تکرار می شــود یا آنکــه با این رفتار 
ایرلاین هــا برخورد قانونی شــده و 
قیمت های افزایش یافته به نرخ سابق 

باز خواهد گشت؟

قیمت بالای بلیت هواپیما و جلسه ای که برگزار نمی شود!

گروه اقتصادی - رییس اتحادیه 
مشــاوران املاک با بیان اینکه تفکیک 
وزارت راه و شهرســازی به نفع مردم 
اســت گفت: برخی مســئولان فعلی 
حوزه مسکن تلاش می کنند در دولت 
آینده هم حضور داشته باشند، در حالی 
کــه عملکرد قابل دفاعــی در عرضه 
مســکن ندارند و طی سالهای گذشته 
ضعف خود را با واژه سازی هایی مثل 
مافیا و ســلاطین مسکن پنهان کردند؛ 
به عنوان کســی که بیش از ۵۰ سال در 
بازار مســکن حضور دارم و ۲۰ سال 
رییس اتحادیه املاک بوده ام می گویم 
که چیــزی به عنوان مافیا و ســلطان 
در ایــن بخــش ندیدم.مصطفی قلی 
خســروی اظهارکرد: مهمترین عامل 
به هم ریختن تعادل در بازار مســکن، 
عدم تناسب عرضه و تقاضا است. ما در 
کشور حدود پنج میلیون کسری مسکن 
داریم و دولتهای قبلی نتوانسته اند این 
کمبود را جبران کنند. این پاشنه آشیل 
در کنار نوســانات اقتصاد کلان، چند 
سال یک بار منجر به جهش قیمتی در 
بازار مسکن شده و برخی مسئولان هم 
به جای ریشه یابی علت، تلاش می کنند 
با معلول برخورد کنند. حالا هم به نظر 
می رســد برخی مســئولان فعلی که 

کمکی به عرضه مسکن نکردند تلاش 
دارند در دولت آینده باقی بمانند که از 
اینجا می گویم با یک خداحافظی، همه 

را خوشحال کنید!
بانکها و ارگانهــا از عوامل 

تورم زا در بازار مسکن هستند
وی افــزود: عباراتــی مثل مافیا، 
ســلطان، ســلاطین و غیــره در بازار 
مسکن در واقع نوعی واژه سازی برای 
پنهان کردن عملکرد است. من حدود 
۵۰ ســال اســت که به عنوان مشاور 
املاک در بازار مسکن حضور دارم. ۲۷ 
سال عضو اتحادیه هستم و نزدیک ۲۰ 
ســال رییس اتحادیه بوده ام. به ضرس 
قاطع عرض می کنم مافیا و سلطان در 
این بازار ندیدم. البته ساخت و سازهای 
انبــوه در اختیار بانکها و برخی ارگانها 
اســت که بعضا آمارهای تورم زا ارایه 
می دهنــد. یعنی اگر قــرار مقصری را 
پیدا کنیم باید در دســتگاههای دولتی 

دنبالش بگردیم. 
خســروی بــا بیــان اینکه هیچ 
حوزه ای اعم از مصالح ســاختمانی، 
سیاســت گذاری، عرضــه مســکن، 
ساخت و ساز و نرخ گذاری در اختیار 
مشــاوران املاک قرار نــدارد گفت: 
برخی آقایان به جای اینکه از صنف ما 

به عنوان دلالت کنندگان بازار و کسانی 
که به پایین آمدن قیمت کمک می کنند، 
دفــاع کنند در هیــات دولت رفتند و 
گفتنــد علت رشــد قیمت مســکن، 
کمیسیون مشاوران املاک است. بعد، 
نــرخ حق الزحمه همکاران ما راکه نیم 
درصد بود را به ۲۵ صدم درصد، آن هم 
در یک بــازاری که در رکود قرار دارد 
کاهش دادند. نتیجه این شد که بسیاری 
از مشاوران به مشاغل کاذب، رانندگی 
تاکسی های اینترنتی و دستفروشی رو 
آوردند. آیا واقعا کســی از بیکار شدن 
همکاران ما و به هم ریختن معیشــت 

زن و بچه آنها خوشحال است؟
رییس اتحادیه مشاوران املاک، 
تفکیــک وزارت راه و شهرســازی را 
به نفع مردم و بازار مســکن دانست و 
گفت: تلفیق دو حوزه مسکن و راه که 
از حدود یک دهه قبل انجام شــد هیچ 
کمکی به تعادل بازار مســکن نکرد و 
موجب شد تا این حوزه در سایه بخش 
حمل و نقل قرار گیرد. خوشــحالم که 
مجلس یازدهم به مساله انتزاع وزارت 

راه و شهرسازی ورود کرده است.

کمیســیونهای  ســاختار 
نظارت باید تغییر کند

خســروی همچنین بــا انتقاد از 
ساختار کمیسیونهای نظارت وزارت 
صمت گفت: با عوض شدن دولتها و 
تغییــر وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
اعضای کمیســیونهای نظارت صمت 
هم تغییر می کنند اما کارگزاران اصلی 
که در واقع به تعیین سیاستهای اصلی 
می پردازند سر جای خودشان هستند. 
کمیســیون نظارت نقش قوه قضاییه 
اصنــاف را دارد که بــرای تقویت آن 
باید ساختارش تغییر کند. مجلس هم 
می گوید کمیســیون نظارت بالاترین 
تصمیم گیرنده در صنوف و اتحادیه ها 
و اتاقها اســت. اما می بینیم که بعضا به 
تخلفات اصناف رســیدگی نمی شود 
و این مســاله تبعات سنگینی را برای 

تمامی اعضای صنوف در پی دارد.
قیمــت مســکن در تیرماه 

کاهشی بود
وی درباره وضعیت بازار مسکن 
در تیرمــاه ۱۴۰۰ اظهار کرد: بحمدالله 
قیمتها روند کاهشــی داشته و بازار از 

ثبات برخوردار است. البته شاهد افت 
شدید معاملات هستیم که برای اقتصاد 
کشور خوب نیست. امیدواریم با آمدن 
دولت آقای رئیســی بخش ساخت و 
ســاز رونق بگیرد و مردم بتوانند خانه 
در استطاعت خود را خریداری کنند. 
این باعث می شود تا بخش مسکن به 
عنوان یک حوزه پیشران رونق بگیرد و 
اشتغال افزایش پیدا کند. رییس اتحادیه 
مشاوران املاک، ورود وزارت دفاع به 
بحث صنعتی سازی بخش ساختمان را 
قابل تقدیر دانســت و گفت: ما حدود 
پنج میلیون کســری مسکن داریم که 
باید در پنج ســال جبران شود. شنیدم 
که وزارت دفــاع اعلام کرده می تواند 
فرآیند ساخت وســاز را به یک پنجم 
برساند و یک ســاختمان ۱۲ طبقه در 
شش ماه ساخته می شود. اگر این اتفاق 
رخ دهد جبران کسری مسکن در یک 
یا دو ســال قابل انجام است. همچنین 
واحدها با قیمت تمام شــده به دست 
متقاضیان می رســد که مردم می توانند 
با تســهیلات مناسب صاحب مسکن 
شوند. خســروی با اشاره به شناسایی 

۱.۳ میلیون خانه خالی از سکنه تصریح 
کرد: اولا باید ببینیم این خانه ها مربوط 
به اشــخاص حقیقی است یا حقوقی. 
اشخاص حقیقی که لزومی ندارد خانه 
را خالی نگه دارند. یا می فروشــند یا 
اجاره می دهند. عمده این واحدها در 
اختیار دســتگاههای دولتی و بانکها 

است. 
ثانیا ایــن تعداد واحد حدود ۴.۵ 
درصد کل مسکن کشــور را تشکیل 
می دهد که برای جابه جایی لازم است 
و در همه کشورهای دنیا هم بین ۵ تا ۸ 
درصد واحدها را خالی نگه می دارند. 
بنابراین معتقد نیســتم کــه ورود این 
تعداد خانه خالی به بازار مصرف بتواند 

تحولی در کاهش قیمتها داشته باشد.

رییس اتحادیه املاک:

تفکیك وزارت راه و شهرسازی به نفع مردم است

گروه اقتصادی - عضو شورای 
اســلامی شــهر بندرعبــاس گفت: 
اســتقرار پیوسته آب شــیرین کن در 
ساحل شــمالی خلیج فارس و استان 
های جنوبی کشور اکوسیستم و آبزیان 
این دریا را با خطر نابودی کامل مواجه 

می کند.
آبتیــن امیری در بیان دیدگاهش 
نسبت به استقرار آب شیرین کن ها در 
شمال خلیج فارس بیان داشت: عدم 
توجه به پیوست های زیست محیطی 
و فشار سیاســی برای استقرار پی در 
پی آبشیرین کن در استان های جنوبی 
شــوری مازاد آب دریا و مرگ خلیج 

فارس را رقم خواهد زد.
این عضو شــورا معتقد اســت: 
متأسفانه برخی نمایندگان استان های 
برخــوردار، دوران انتقــال قــدرت 
میــان دو دولت را بــه فرصتی برای 
فشــار برای اجرای طرح هایی کرده 
اند که این طرح ها آینده اســتان هایی 
مثل هرمزگان را با سرنوشــتی بدتر 
از خوزســتان امــروز مواجه خواهد 
ســاخت.رئیس کمیســیون عمران 
شــورای اسلامی شــهر بندرعباس 
تصریح کرد: متأسفانه بخشی نگری 
امروز به بزرگترین مشــکل کشــور 
تبدیل شده اســت و هر استان سعی 

می کنــد با انتقال معضــلات خود به 
دیگر استان ها، مشکلات خود را حل 

کند و دود این عدم یکپارچه نگری در 
نهایت به چشم کل مردم خواهد رفت.

امیری اظهارداشت: ما استان های 
جنوبی به طــور تاریخی همواره زیر 
فشار اســتان های برخوردار بوده ایم، 
چــون برخلاف این اســتان ها لابی 
قدرتمنــدی در مراکز تصمیم گیری 
نداریــم، و چه در بهره وری از صنایع 
و چــه در تحمیل آفت های زیســت 
محیطی همواره دچار زیان و آســیب 

شده ایم.
عضو شــورای اســلامی شهر 
بندرعباس اضافه کرد: انتظار می رود 
نمایندگان ما در مجلس در خصوص 
اجــرای شــتاب زده طرح هایی که 
مشــکلات آنها برای نسل آینده این 

استان مســلم است، سکوت نکنند و 
مسئولان را متقاعد کنند که با سیاست 
انتقال مشکل از نقطه ای به نقطه دیگر، 
آینده، سرنوشــت و امنیت شــغلی 
بخش هــای دیگری از مــردم دچار 

خطر می شود.
امیری گفت: بهترین مکان برای 
استقرار آبشــیرین کن های بزرگ در 
کشــور در جنوب شــرق کشور در 
مجاورت دریای عمان اســت، جایی 
کــه آب از عمق و گردش مناســب 
برخوردار است و نباید کمبود بودجه 
رابهانه ای برای اجرای طرح های غیر 

اصولی قرار داد.
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